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Spania a plasat
obligaþiuni peste þinta
avutã în vedere

Spania a vândut, ieri, obligaþiuni
peste þinta maximã avutã în vedere
de guvern, la randamente în scãdere,
în pofida tensiunilor generate în
zona euro de situaþia din Cipru.

Trezoreria de la Madrid a plasat
bonduri de 4,51 miliarde euro (5,8
miliarde dolari), þinta maximã fiind
de 4 miliarde euro.

Obligaþiunile cu scadenþa la doi
ani au fost vândute la un randament
de 2,275%, faþã de 2,54% la licitaþia
similarã din 21 februarie, iar cele cu
maturitatea la cinci ani, la un randa-
ment de 3,557%, comparativ cu
3,572% la plasamentul din 7 martie.
Spania a mai vândut titluri cu sca-
denþa la zece ani, la un randament de
4,898%, faþã de 4,917% în 7 martie.

Cererea pentru titlurile pe doi ani a
fost de 4,01 ori mai mare decât oferta,
iar pentru cele pe cinci ani - de 3,58
ori mai mare. În cazul obligaþiunilor
scadente în 2023, cererea a fost de
1,89 ori mai mare decât oferta.

Sectorul industrial ºi
serviciile din zona
euro, în declin

Industria prelucrãtoare ºi serviciile
din zona euro au scãzut peste aºteptã-
ri în martie, ceea ce aratã cã economia
regiunii continuã sã aibã probleme.

Indicele compozit al Markit Econo-
mics, care mãsoarã evoluþia ambelor
sectoare menþionate, a scãzut la 46,5
puncte în martie, de la 47,9 în februa-
rie. Economiºtii estimau cã acest indi-
cevaajunge la48,2puncte înmartie.

Menþionãm cã un indice mai mic
de 50 de puncte aratã scãderea secto-
rului analizat. (V.R.)
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de te-
lefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

LAPTELE CU AFLATOXINÃ

Sacrificãm oamenii,
dar salvãm industria
l Autoritãþile tot nu vor sã spunã numele companiilor cu lapte contaminat, deºi au anunþat
rezultatele anchetei lMotivul - …“sã nu îngropãm industria”

D
e douã sãptãmâni aºtep-
tãm sã ni se spunã la care
dintre ferme ºi procesa-
tori a fost depistat lapte

cu aflatoxinã, o substanþã cancerige-
nã care ne poate afecta sãnãtatea.

Autoritãþile, însã, au fost foarte re-
þinute în a da nume, astfel încât nu
am putut afla nici mãcar “pe surse”
aceste informaþii.

Iniþial, reprezentanþii Autoritãþii
Naþionale Sanitarã Veterinarã ºi
pentru Siguranþa Alimentelor
(ANSVSA) ne-au spus cã nu pot co-
munica identitatea producãtorilor de
lapte contaminat cu aflatoxinã,
întrucât acest lucru contravine regle-
mentãrilor europene.

Sursele citate ne-au precizat: “Iden-
titateabrandurilor implicate înscanda-
lul laptelui contaminat cu aflatoxinã
este protejatã în baza Regulamentului
Comisiei Europene nr. 178/2002".

Reglementarea invocatã sublinia-
zã, însã, cã dacã pãstrarea confiden-
þialitãþii asupra unor informaþii ar
putea avea efecte negative asupra sã-
nãtãþii publice, atunci informaþiile
respective pot fi fãcute publice.

Ulterior, ni s-a spus cã toate datele
vor fi anunþate în conferinþa de presã
care a avut loc, ieri, la sediul

ANSVSA, organizatã în vederea pu-
blicãrii rezultatelor anchetei fãcutã
de autoritãþi în sectorul laptelui.

Dar nici ieri nu am avut noroc.
Atât conducerea ANSVSA, cât ºi
ministrul agriculturii Daniel Con-
stantin au oferit presei o serie de ci-
fre, însã niciun nume de fermã, pro-
cesator sau brand.

Într-o publicaþie localã, a apãrut

informaþia potrivit cãreia, printre ze-
cile de ferme unde a fost depistat lap-
te cu probleme se numãrã ºi unele
din Arad. Însã, nici colegii din zonã
nu au reuºit sã afle mai multe amã-
nunte despre acei producãtori,
întrucât Viorel Agud, directorul Di-
recþiei Sanitar Veterinare ºi pentru
Siguranþa Alimentelor Arad, “a
punctat rãspicat cã nu poate oferei

mai multe detalii”.
Dacã pânã ieri credeam cã aceste

nume nu sunt date publicitãþii din ca-
uzã cã nu existã certitudinea cã în
laptele respectivilor producãtori ar fi
fost gãsitã aflatoxinã, ieri, când deja
existau date concrete, motivaþia au-
toritãþilor pentru care nu au dezvãluit
brandurile în cauzã a fost una cât se
poate de fermã: “sã nu îngropãm in-
dustria”.

Reprezentanþii ANSVSA ne-au
precizat: “Ar fi o îngropare a indus-
triei. Fermierii nu au nicio vinã, pro-
bele au fost luate pe programe de au-
tocontrol, ei ºi-au schimbat furajele
ºi oricum au pierderi, iar acum lapte-
le este bun de consum. Aºa cã de ce
sã-i omorâm?”.

Doar cã, între timp, însã, vânzãrile
de lapte au scãzut aproape la jumãta-
te, iar procesatorii, în marea lor majo-
ritate, nu doar cei la care au fost depis-
tate nereguli, au înregistrat pierderi
de câteva zeci de miloane de euro, pe
fondul scandalului aflatoxinei, dupã
cum a declarat Dorin Cojocaru, di-
rectorul executiv al patronatului pro-
cesatorilor de lactate APRIL.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 4)

Se scumpesc
certificatele verzi
Valorile de tranzacþionare a

certificatelor verzi au fost
majorate cu circa 6%, în

urma unui ordin dat de ANRE (re-
glementatorul pieþei de energie).
Astfel, un certificat verde poate fi
tranzacþionat, în acest an, la valori
cuprinse între 129,64 de lei (28,8
euro) ºi 264,09 lei (58,8 euro). Anul
trecut, aceste valori erau cuprinse
între 121,89 de lei ºi 248,3 lei.

Reprezentanþii ANRE
ne-au declarat cã aceastã
majorare reprezintã inde-
xarea valorii certificatelor cu indicele
mediu de inflaþie transmis de Euro-
stat. Legislaþia europeanã ºi cea au-
tohtonã obligã ANRE sã actualizeze,
în termen de 15 zile de la comunicare,
valoarea certificatelor verzi cu acest
indice, ne-au precizat aceºtia.

În acest an, în cazul neîndeplinirii
cotei obligatorii de certificate, ope-
ratorii vor plãti 528,17 lei (117,6
euro) pentru o unitate neachiziþio-
natã.

Ministrul delegat pentru Energie,
Constantin Niþã, a anunþat cã anali-

zeazã posibilitatea plafonãrii valorii
maxime a unui certificat verde la cir-
ca 30 de euro pentru a limita efectele
creºterii producþiei de energie rege-
nerabilã asupra consumatorilor cas-
nici ºi industriali. O asemenea mãsu-
rã este puternic criticatã de investito-
rii din domeniul energiei curate, care
au arãtat cã preþul certificatelor
trebuie sã fie stabilit de piaþã ºi cã va-
loarea unui certificat va scãdea atunci

când cererea va fi mai
micã decât oferta.

Pe piaþa centralizatã a
certificatelor verzi administratã de
OPCOM, ultimele tranzacþii realiza-
te în martie s-au încheiat la preþul de
232,5 lei/unitate. Potrivit datelor
OPCOM, în prima jumãtate a anului
trecut, preþul mediu de tranzacþiona-
re a fost de 246,6 lei/unitate, dupã
care a cunoscut o tendinþã de scãde-
re. Pe piaþa OPCOM sunt tranzacþio-
nate o treime din certificatele dispo-
nibile pe piaþã.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 2)

Lupte crâncene în presã
pentru SIF Moldova

Alegerile de la SIF Moldova
se anunþã cele mai disputate
dintre toate SIF-urile, prin-

cipalele douã tabere fiind conturate
în jurul Bãncii Transilvania ºi al ac-
þionarului Mihai Rotaru.

Pânã la înfruntarea finalã, de la
AGA din 4/5 aprilie,
presa a devenit câmp
de luptã, iar informa-
þiile transmise pe sur-
se, fumigene menite
sã zãpãceascã adver-
sarii. Negocierile
fiind în “miºcare”, ce
a fost valid în urmã cu
o orã, acum nu mai
este.

Astfel, zvonurile
apãrute în presã sunt
confirmate de unii ºi
infirmate de alþii,
fireºte, dupã interese.

Un exemplu în
acest sens este infor-
maþia cã între preºedintele Costel
Ceocea ºi vicepreºedintele Claudiu
Doroº au apãrut divergenþe, aceºtia
susþinând tabere diferite, ultimul
fiind mai apropiat de Grupul BT.

Altã publicaþie îl alocã pe Costel
Ceocea în tabãra Bãncii Transilva-
nia, iar pe Andrei Hrebenciuc, fiul
PSD-istului Viorel Hrebenciuc, ta-
berei “Rotaru”.

Atacul la persoanã este o altã armã
folositã în rãzboi, iar cel vizat este
Bogdan Juravle, ºeful Swiss Capital.
Într-o serie de articole apãrute în pre-
sã, acesta este acuzat, fãrã dovezi
concrete, de “jocuri necurate pentru

controlul SIF-urilor”.
Toate zvonurile trebuie privite,

însã, cu rezerve, iar acþionarii nu tre-
buie sã piardã din vedere procedura
de vot (vezi insert).

Calculele ar trebui sã includã ºi re-
gulile de validare a Consiliului, dar ºi

faptul cã majoritatea
voturilor vor fi acor-
date înainte de AGA
(prin procuri speciale,
voturi prin corespon-
denþã scrisã ºi voturi
electronice). Pentru ca
votul sã fie valid, tre-
buie aleºi minim trei
membri, care sã întru-
neascã peste 50% din
voturi, urmând ca
aceºtia sã coopteze alþi
patru dintre ceilalþi
candidaþi.

Actuala conducere
a propus ca CA-ul sã
fie completat în ordi-

nea voturilor, însã acþionarii vor deci-
de dacã acceptã propunerea sau dacã
lasã mânã liberã primilor trei aleºi.

Dacã votul nu este validat, alege-
rile se reiau.

Ce mai spun “sursele”?

Cele mai mari ºanse pentru viitoa-
rea conducere SIF Moldova le au, se
pare, Andrei Hrebenciuc ºi Costel
Ceocea, despre care se spune cã ar
avea susþinerea ambelor tabere.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 15)

TRAINERII DE LA LONDON STOCK EXCHANGE VIN SÃ NE

PREZINTE STRATEGII DE PRIVATIZARE

Ofertele prin piaþa de capital
- preþ ºi lichiditate mai mari

(Interviu cu trei dintre experþii Academiei London Stock Exchange)

Miha Kosak: “O privatizare
de succes se realizeazã prin
gãsirea balanþei optime între
interesele private ºi cele
publice”

Reporter: Aveþi o abordare a trai-
ningului adaptatã fiecãrei þãri? De
exemplu, care consideraþi cã sunt par-
ticularitãþile României faþã de alte þãri

din regiunea Europei Centrale ºi de
Est? Ce model de privatizare consi-
deraþi cã este potrivit României?

Miha Košak: Dupã cum ºtiþi, rata
privatizãrilor diferã de la o þarã europea-
nã laalta,deexempluînMareaBritanie
acest proces a început la mijlocul anilor
`80 cu privatizarea companiei “British
Telecom”, iar pe mãsurã ce priveºti cã-

tre þãrileestice, acestproceseste încon-
tinuã dezvoltare. Unele state, precum
Polonia, se aflã aproape de finalizarea
procesului de privatizare, în vreme ce
altele se afla mai mult sau mai puþin la
jumãtatea drumului.

MARIA PELTAN

(continuare în pagina 6)

Asociaþia Brokerilor va organiza sãp-
tãmâna viitoare o sesiune de training
cu experþi ai Academy – London Stock
Exchange Group, având ca temã priva-
tizãrile prin pieþele de capital europene.
Seminarul se adreseazã companiilor
aflate în procesul de privatizare, anga-
jaþilor din instituþiile statului implicate în
acest proces, dar ºi angajaþilor din
companiile de intermediere financiarã,
consultanþã ºi din societãþile de avocaturã. Lectorii Academiei
londoneze sunt selectaþi dintre experþii principalelor case de avo-
caturã ºi bãnci de investiþii, cu experienþã specificã în privatizare.
În preambulul acestui eveniment, lectorii Academy – London

Stock Exchange Group, care vor veni
la Bucureºti - Miha Kosak, Central and
Eastern European (CEE) Investment
Banker at Global Banking Department
at VTB Capital, ºi Pranav Trivedi , Part-
ner Skadden, Arps, Sleight, Meagher
& Flom - Cross Border Mergers and
Acquisitions, Finance and Privatisa-
tions, au avut amabilitatea sã ne rãs-
pundã la câteva întrebãri despre pri-

vatizarea prin pieþele de capital. Daniela Biagi, Head of Group
Academy London Stock Exchange Group, ne-a împãrtãºit
câteva idei despre experienþa de training a Academiei în acest
domeniu.

Cine e boul?

Oameni vechi în posturi noi
la CFR Cãlãtori
l Excepþia: Alexandra Gãtej, preºedinte al CA

CFR Cãlãtori are un nou Consi-
liu de Administraþie (CA) ºi îºi
pãstreazã directorul general, în

urma finalizãrii selecþiei managerilor
profesioniºti, a anunþat, ieri, minis-
trul Transporturilor, Relu Fenechiu.

Preºedintele Consiliului de Adminis-
traþie al companiei este doamna Ale-
xandra Gãtej, care, în perioada 2005 -
2009, a fost preºedinte Unilever Euro-
pa Centralã ºi de Sud, iar în perioada
2009 – 2010 a ocupat poziþia de consi-
lier al preºedintelui Traian Bãsescu.

Din Consiliul de Administraþie al
CFR Cãlãtori mai fac parte Dana
Galben (director pentru infrastructurã

în Ministerul Transporturilor, a mai
ocupat poziþii de conducere în Com-
pania de Autostrãzi ºi companiile
CFR), Gheorghe Micu (fost director
general CFR Marfã) ºi Claudiu Octa-
vian Dumitrescu (director în cadrul
Ministerului Transporturilor).

ALINA TOMA VEREHA
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ENERGIE

BCE ameninþã Ciprul
cã-i taie fondurile de urgenþã
l Rusia respinge cererea de finanþare a Ciprului, însã ia în calcul investiþii
în statul insular l 67% dintre ciprioþi vor ieºirea þãrii din zona euro

Banca Centralã Europeanã
(BCE) a avertizat cã ar pu-
tea împrumuta bãncile din

Cipru cu lichiditãþi de urgenþã doar
pânã în 25 martie, dacã þara nu va
ajunge la un acord de finanþare cu
troica creditorilor (UE-BCE-FMI).
Avertismentul lansat ieri a venit în
condiþiile în care Nicosia cãuta sur-
se de finanþare pe plan intern ºi în
Rusia, ca sã evite colapsul financiar.

“Consiliul guvernatorilor BCE a
decis sã menþinã nivelul actual al

mecanismului de lichiditate de ur-
genþã (Emergency Liquidity Assis-
tance - ELA) pânã luni. Ulterior, ac-
cesul la ELAva fi luat în considerare
doar dacã va exista un program de fi-
nanþare de la UE/FMI, care sã asigu-

re solvabilitatea bãncilor din Cipru”,
a informat BCE.

Prelungirea accesului bãncilor ci-
priote la lichiditate de urgenþã de la
BCE a fost cerutã de banca centralã
din Cipru. Bãncile din statul insular
sunt închise de la finele sãptãmânii
trecute ºi nu vor fi deschise mai de-
vreme de marþi, ca sã fie evitate re-
trageri masive de bani.

ALINA VASIESCU
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La sucursalele “Laiki Bank” ºi “Bank of
Cyprus” din centrul Nicosiei, mai multe
persoane îºi exprimau ieri furia ºi tea-
ma cã nu-ºi pot retrage banii de la ban-
comate. La fiecare sucursalã a bãncilor
menþionate funcþiona doar un ATM din
cele douã existente.


